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ABSTRACT: Livestock is one of the main pillars of agricultural production in Egypt. It is not 

only a source of agricultural economic growth, it is also an important factor in the economic and 
social stability of a large number of the agricultural population and other workers in the livestock 
production and food industries associated with this sector. The livestock sector faces a major 
challenge to increase the productivity of animal units of dairy and meat in light of the many 
technical, financial, economic and marketing obstacles facing this sector, 
It has been possible to analyze the supply chain of animal food products and keep track of 
these products during the various stages of identifying the most important weaknesses 
represented in the problems and obstacles facing this sector, which limit the performance of the 
various processes and functions required during these stages of efficient represented by: High 
and volatile prices of componentsو services and supplies of production and manufacturing, 
Weak integrative relations and lack of contractual relations at all stages and levels of supply 
chains, Weak infrastructure and service for the majority of marketing and manufacturing 
operations, poor performance of services and government control over the various stages of 
supply chains of these animal food products, The scarcity of trained technical personnel and the 
high labor costs in general for all activities and operations of these supply chains and the low 
purchasing power of consumers in the local markets. 
Some policies and solutions have been proposed to promote this sector. The most important of 
these was the restructuring of the cooperatives of producers and manufacturers and the 
restoration of their role in providing all production requirements and restoring the role of 
producers unions, manufacturers and credit lines in supporting these categories. And provide 
the necessary funding for the adoption of advanced technological methods at all stages and 
activities along the supply chain, work on developing the infrastructure and organization of 
government service facilities operating in the sector and improve the efficiency of its 
performance while providing appropriate data bases on this sector, Activating and tightening the 
governmental control over all facilities and establishments operating in the sector, and working 
to sensitize all actors along the chain to all their rights and responsibilities during their dealings 
with all the parties involved in this series. 
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 دراسة لسلاسل العرض لممنتجات الغذائية الحيوانية عنوان الرسالة:
 أسماء أبومسمم عبد الخالق أبومسمم اسم الباحـث :

 فى العموم الزراعية دكتوراة الفمسفة  الدرجة العممية:

 الاقتصاد الزراعي     القسم العممى :

 11/3/2012تاريخ موافقة مجمس الكمية : 
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،أستاذ الاقتصاد الزراعي  يــــــــــــــــــــــــــــــــــإبراىيم صديق عم / د.أ لجنة الإشراف:
 المنوفية جامعة الزراعة، كمية ،أستاذ الاقتصاد الزراعي  ديـــــــــــــــــــــــــــــمجدي محمد الجن / د.أ  

 جامعة المنوفية-كمية الزراعة قتصاد الزراعيمدرس الا د./ محمود محمد عبد المنعم سعد 
 

 العربى الممخص
تعد الثروة الحيوانية إحدى الركائز الأساسية للإنتاج الزراعي في مصر، فيي لا تعد فقط مصدراً لمنمو الاقتصادي 

ن الريفيين وغيرىم من الزراعي وانما تعد كذلك عاملا ىاما من عوامل الاستقرار الاقتصادي والاجتماعي لعدد كبير من السكا
العاممين في قطاع الإنتاج الحيواني والصناعات الغذائية المرتبطة بيذا القطاع، وترتفع نسبة مساىمة قيمة الدخل الناتج من 

-2000% من قيمة الدخل الزراعي في مصر في متوسط الفترة )23النشاط الحيواني في الدخل الزراعي لتصل إلى حوالي 
ع الثروة الحيوانية تحدياً كبيرا لزيادة إنتاجية الوحدات الحيوانية من الالبان والمحوم وذلك في ظل العديد (. ويواجو قطا2014

 .من المعوقات الفنية والمالية والاقتصادية والتسويقية التي تواجو ىذا القطاع
خلال مراحميا المختمفة تحديد أىم تتبع ىذه المنتجات تحميل سلاسل التوريد لممنتجات الغذائية الحيوانية و وقد أمكن من  

نقاط الضعف الممثمة في المشاكل والمعوقات التي تواجو ىذا القطاع والتي تحد من أداء العمميات والوظائف المختمفة خلال 
 ىذه المراحل بالكفاءة المطموبة والمتمثمة في ارتفاع وتقمب أسعار العناصر والمستمزمات والخدمات الإنتاجية والتصنيعية،
وضعف العلاقات التكاممية وانعدام العلاقات التعاقدية عمي كافة مراحل ومستويات سلاسل التوريد، وضعف البنية الأساسية 
والخدمية لغالبية العمميات والأنشطة التسويقية والتصنيعية، ضعف اداء الخدمات والرقابة الحكومية عمي مختمف مراحل 

حيوانية، وندرة العمالة الفنية المدربة وارتفاع أجور العمالة بشكل عام لكافة أنشطة سلاسل توريد ىذه المنتجات الغذائية ال
 وانخفاض القدرة الشرائية لممستيمكين في الأسواق المحمية. وعمميات ىذه السلاسل التوريدية، 

إعادة ىيكمة  ىذا وقد تم اقتراح بعض السياسات والحمول التي من شأنيا النيوض بيذا القطاع وقد تمثل أىميا في
الجمعيات التعاونية لممنتجين والمصنعين واستعادة دورىا في توفير كافة مستمزمات الإنتاج واستعادة دور اتحادات المنتجين 
والمصنعين وخطوط الائتمان في تدعيم ىذه الفئات وتوفير التمويل اللازم لتبني الأساليب التكنولوجية المتطورة في كافة 

مى طول سمسمة التوريد، العمل عمي تطوير البنية التحتية والتنظيمية لممنشآت الحكومية الخدمية العاممة المراحل والأنشطة ع
الحكومية عمي كافة  بالقطاع ورفع كفاءة أدائيا مع توفير قواعد ملائمة لمبيانات حول ىذا القطاع، تفعيل وتشديد الرقابة

المرافق والمنشآت العاممة بالقطاع، العمل عمي توعية جميع الجيات الفاعمة عمي طول السمسمة بكافة حقوقيم ومسئولياتيم 
 خلال تعاملاتيم مع جميع الجيات المشاركة في ىذه السمسمة.

  
          


